





ISSN 2410-6070 Nº2-2/2024



МЕЖДУНАРОДНЫЙ НАУЧНЫЙ ЖУРНАЛ ИННОВАЦИОННАЯ НАУКА

INTERNATIONAL SCIENTIFIC JOURNAL INNOVATION SCIENCE

ISSN 2410-6070

Зарегистрирован Федеральной службой по надзору в сфере связи, информационных технологий и массовых коммуникаций ПИ № ФС77-61597 от 30.04.2015

Размещение в Научной электронной библиотеке elibrary.ru по договору №103-02/2015

Размещение в "КиберЛенинке" по договору №32505-01

Журнал размещен в международном каталоге периодических изданий Ulruch's Periodicals Directory.

Все статьи индексируются системой Google Scholar.

Учредитель: 000 «Аэтерна»

Registered by the Federal Service for Supervision in the Sphere of Telecom, Information Technologies and Mass Communications PI № FS77-61597 from 30.04.2015

> Loading in the Scientific electronic library elibrary.ru under the contract №103-02 / 2015

Loading in "CyberLeninka" under contract №32505-01
The journal is located in the international catalog of periodicals
Ulruch's Periodicals Directory.

All journal articles are indexed by Google Scholar.

Founder: LLC "Aeterna"

Цена свободная. Распространяется по подписке. Все статьи проходят экспертную проверку. Точка зрения редакции не всегда совпадает с точкой зрения авторов публикуемых статей. Авторы статей несут полную ответственность за содержание статей и за сам факт их публикации. Редакция не несет ответственности перед авторами и/или третьими лицими и организациями за возможный ущерб, вызванный публикацией статьи. При использовании и заимствовании материалов ссылка обязательна

The price of free. Distributed by subscription

All articles are reviewed. The point of view of edition not always coincides with the
point of view of authors of published articles.

Authors of the articles are fully liable for the content of articles and for the fact of their publications. The editorial staff is not liable for any damage caused by the publication of the article to the authors and/or the third parties and organizations.

When you use and borrowing materials reference is obligatory.

Верстка: Мартиросян О.В. | Редактор/корректор: Некрасова Е.В.

Учредитель, издатель и редакция
Международного научного журнала «Инновационная наука»:
450057, г. Уфа, ул. Пушкина 120 | +7 347 266 60 68
https://seterna-ufa.ru | info@acterna-ufa.ru

Подписано в печать 20.02.2024 г. Дата выхода в свет 20.02.2024 г. Формат 60x90/8. | Усл. печ. л. 24.10. | Тираж 500.

Отпечатано в редакционно-издательском отделе ООО «Аэтерна» 450057, г. Уфа, ул. Пушкина 120 | +7 347 266 60 68 https://aeterna-ufa.ru | info@aeterna-ufa.ru Главный редоктор: Симисян Асапур Альбертович, к.в.н.

Редокционный совет Абидова Гупичева Шкопатовна, д т н Авазов Сардоржон Эркин угли, д. с.-к.н Агафонов Юрий Алексеввич, д.м.н. Алейникова Елена Владимировна, д. гос. упр. Алиев Закир Гусейн оглы, д. фил. агр.н. Бабаян Анжела Владиславовна, длед.н. Банцина Зиня Вапизовна, д.фил.н. Байгузина Люза Закиевна, к.э.к. Булатова Айсылу Ильдаровна, и соц.н. Бурак Леднид Чеспанович, к.т.н. Ванесян Ашот Саркисович, д.м.н. Васильев Федор Петрович, д.ю.н., член РАЮН Вельчинская Елена Васильевна, д фарм н. Виневская Анна Вичеславовна, к.п.н. Габрусь Андрей Александрович, к.в.н. Галимова Гузалия Абхадировна, к.э.н. Гетманская Елена Валентиновна, д.п.н. Гимранова Гузель Хамидупловна, к.а.н. Григорыев Михаил Федосеевич, в.сх.н. Грузинская Екатерина Игоревна, к.ю.н. Гупиев Игбал Адилевич, к.а.н. Датий Алексей Васильевич, д.м.н. Долгов Дмитрий Иванраич, к.в.н. Дусматов Абдурахим Дусматович, к.т.н. Ениова Нина Сергеевна, д.п.н. Екцинево Тагер Кадырович, к.э.н. Епхиева Марина Константиновна, к.п.н. Ефременно Евгений Сергеевич, к.м.н. Закогрое Мунавир Закиевич, к.т.н. Зарилов Хусан Баходирович, РhD Magunga Humusona Magungsia, n.cv.w. Капужина Светлана Анатольевна, д.к.н. Касимова Дилара Фаритовна, к.а.н. Киракосян Сусана Арояновна, к.ю.н. Киримбаева Жумагуль Стимбеновна, д.вет.н. Кленина Елена Анатольевна, н.ф.н. Козлов Юрий Павлович, д.б.н., засл. эколог РФ Кулинова Тапына Ивановна, к.поик.н. Курбанаева Лилия Хамматовна, к.а.н. Курманова Лилия Рацидовна, д.а.н. Ларионов Максим Викторович, д.б.н. Кондрационн Андрей Борисович, д.э.н. Конопациона Ольга Михайловна, д.м.н. Мальшина Елена Владмеировна, к.и.н. Маркова Надежда Григорыевна, д.п.н. Мещерякова Алла Брониславовна, к.к.н. Мухамадеева Зинфира Фанисовна, к.с.н. Мухамедова Гулчехра Рихсибаевна, к.п.н. Набиев Тустамурод Сахобович, д.т.н. Нурдавлятова Эгьемра Фаниарана, к.а.н. Посмое Алиалий Евгоньовии и полит и Положеня Сергей Иванович, к.т.н. Пономарева Лариса Николаевна, к.э.н. Почивалов Александр Владимирович, д.м.н. Процин Иван Александрович, д.т.н. Саттарова Рано Кадыровна, к.б.н. Сафина Зиля Забировна, к.а.н. Симонович Надежда Николаевна, клюкси. Сивионович Нимолай Евгеньевич, д псих.м., академик РАЕН Сирик Марина Сергеевна, к.ю.н Смирнов Павел Геннадыевич, к.п.н. Стирцев Андрей Васильевич, д.т.н. Танавва Замфира Рафисовна, дляд.н. Терзиев Венелин Кръстея, д.к.н., д.воен.н., член-корр. РАЕ Умаров Бекзод Тургунпулатович, д.т.ж. Хайрое Расим Золимкон услы, д.фил.пед.н. Хамааев Иномион Хамааевич, к.т.н. Хасанов Сайдинаби Сайдивалиевич, д.ск.н. Черныция Андрей Валентинович, д.э.н Чиладзе Георгий Биданнович, д.э.н., д.ю.н., член-корр. РАЕ Шилкина Епона Леонидовна, д.с.н. Шкирмонтов Александр Прокольевич, д.т.н., член-корр. РАЕ Шляхов Станислая Михайлович, д.ф.-м.н. Шошин Сергей Владимирович, к.ю.я Юсупов Рахимыян Галивыянович, д.и.н. Яковишина Татыяна Федоровна, д.т.н. Янгиров Азат Вазирович, д.н.н. Яруллин Рауль Рафавллович, д.а.н., член-корр. РАЕ

УДК 94

Baymuradowa A.,
senior lecturer,
Head of the Sociological Sciences department,
Institute of International Relations,
Ministry of Foreign Affairs of Turkmenistan.
Ashgabat, Turkmenistan.
Meylisowa Sh.,
student,
Institute of International Relations,
Ministry of Foreign Affairs of Turkmenistan.
Ashgabat, Turkmenistan.

SELJUK-BYZANTINE RELATIONS DURING THE REIGN OF CHAGRY BEG

Annotation

During the reign of Chagry Beg, who was the first Sultan of the Seljuk Empire from 1034 to 1060, Seljuk-Byzantine relations were characterized by both cooperation and conflict. Chagry Beg's era witnessed a mixture of diplomatic exchanges, military confrontations, and occasional alliances between the Seljuk Turks and the Byzantine Empire. While there were periods of hostility, there were also instances of cooperation and trade agreements, especially during times of political stability.

Key words:

Seljuk-Byzantine relations in XI century, Diplomatic relations during the reign of Chagry beg.

By way of negotiations and warfare the Seljuks – one of Seljuk's sons Israel renamed Arslan, along with his two nephews, Chagry- Beg and Tughril Beg - gradually took over the lands of the Ghaznavids. The sons of Seljuk fought the Ghaznavids and prevailed in the battle of Dandaqan over Khorasan in 1040. This is the year that the Empire of the Great Seljukids is established and grows after the conquer of Ray (Teheran), Hamadan and finally Ispahan in 1059. The Ghaznavids are pushed to the east and south edges of their former lands, until they are taken over by the Ghurids in mid twelfth century and their dynasty reigns over a territory which expands to India.

One significant event during this period was the Battle of Manzikert in 1071, which occurred after Chagry Beg's reign. It led to the Seljuk Turks' decisive victory over the Byzantine forces, resulting in the loss of Byzantine territory and influence in Anatolia.

When, in 1055, Tugrul conquers Baghdad, he is honoured by the Abbasid Caliph with the title "Sultan (holder of power) and Sovereign of the East and West". So the Seljuks officially appear as the military and political "guardian" of the Abassid Caliph against the Sh'ia Buyids and the Fatimids of Egypt. Overall, the relationship between the Seljuk Turks and the Byzantine Empire during Chagry Beg's reign was complex, marked by both cooperation and conflict as each power sought to assert its dominance in the region.

Later, during Chagry Beg's reign, the Seljuk-Byzantine relations reflected the broader dynamics of interaction between the Islamic world and the Byzantine Empire. This era marked a period of significant geopolitical shifts and cultural exchanges in the Eastern Mediterranean and Anatolian regions.

The Seljuk Turks, under Chagry Beg's leadership, emerged as a powerful force in the region, challenging Byzantine authority and expanding their influence across Anatolia. This expansion brought the Seljuks into direct contact with the Byzantine Empire, leading to a complex relationship characterized by both cooperation and conflict.

At times, diplomatic channels were utilized to negotiate treaties and alliances between the Seljuks and the

Byzantines, often driven by mutual economic interests or the need to counter common enemies, such as other Turkish tribes or Crusader forces.

However, military clashes were also frequent, as both powers vied for control over strategic territories, trade routes, and key cities. The Battle of Manzikert in 1071 stands as a pivotal moment, symbolizing the Seljuk Turks' ascendancy and the weakening of Byzantine authority in Anatolia.

Beyond military and political interactions, Seljuk-Byzantine relations also facilitated cultural exchanges and the diffusion of knowledge across religious and linguistic boundaries. Trade routes flourished, allowing for the exchange of goods, ideas, and technologies between the Islamic and Byzantine worlds.

In summary, the Seljuk-Byzantine relations during Chagry Beg's reign were emblematic of the broader dynamics shaping the medieval Eastern Mediterranean, characterized by a complex interplay of diplomacy, military confrontation, and cultural exchange amidst the backdrop of shifting power dynamics and regional rivalries.

References:

- 1. Charles River editors. The battle of Manzikert. 2019.
- 2. Baou A. Byzantium and the Seljuks: Cultural exchange and interaction. Thessaloniki Greece, 2019.
- 3. Charles River editors. The Byzantine-Seljuk Wars. 2023.
- 4. Hillenbrand R. Seljuk Monuments in Iran. 1972

© Baymuradowa A., Meylisowa Sh., 2024